
Za 1,75 euro – miesięcznie
za 21,05 euro – rocznie 

(indeks 0233); 
dla emerytów i osób 

niepełnosprawnych – 
1,68 euro – miesięcznie
za 20,20 euro – rocznie.

(indeks 0322)

P r e n u m e r a t a
2023

Do 19 stycznia
 trwa prenumerata 

na luty   
2023 roku. 

Hanka Gałązka, prezeska łomżyńskiego oddziału Stowarzyszenia 
„Wspólnota Polska”, odebrała w czwartek, 5 stycznia, tytuł Honoro-
wego Obywatela Rejonu Solecznickiego. Uroczysta akademia odby-
ła się w pałacu w Jaszunach. Władze rejonu solecznickiego uhonoro-
wały w ten sposób ponad 25-letnią działalność zasłużonej działaczki 
społecznej na rzecz Polaków na Litwie.
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Otwarcie sali imprez w Janczunach

Prezent dla mieszkańców

g Krystyna Adamowicz – 
zdobywczyni tytułu „Polak 
Roku 2022”             str. 1               

g Pedagog z sercem w 
Kownie                    str. 1               

g Iga Świątek sportow-
cem 2022 roku w plebi-
scycie „Przeglądu Spor-
towego” i Polsatu

str. 24               

g Święto seniorów w 
gminie Mickuny        str. 6

g 700. urodziny stolica 
powita z przytupem  str. 7

Wręczenie regaliów Honorowego Obywatela 
Rejonu Solecznickiego w pałacu w Jaszunach

uhonorowanie Hanki Gałązki

Staraniem władz Samorządu Rejonu Solecznickiego w ostat-
nich latach dzięki mniejszym lub większym zabiegom moderniza-
cyjnym placówki kultury zmieniły się nie do poznania. To obiekty, 
gdzie jest ciepło i przytulnie, nowocześnie i komfortowo. Ten aspekt 
w połączeniu z bogatą ofertą kulturalną niewątpliwie pozytywnie 
wpływa na liczbę publiczności na organizowanych imprezach. 
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Numer 1 dla listy kandydatów z ramienia Akcji Wyborczej Polaków na Litwie-Związku Chrześcijańskich Rodzin wylosował wiceprezes par-
tii Waldemar Urban

W środę, 11 stycznia br., Główna Komisja Wyborcza roz-
losowała w Sejmie numery list wyborczych wśród partii poli-
tycznych, które wezmą udział w wyborach samorządowych 5 
marca tego roku.

Wśród partii rozlosowano 16 numerów spośród 18. Pozostałe 2 nu-
mery rozlosują komitety wyborcze. Numer 1 przypadł Akcji Wybor-
czej Polaków na Litwie-Związkowi Chrześcijańskich Rodzin. W imie-
niu partii numery ciągnął Waldemar Urban, wiceprezes AWPL-ZChR. 
Ostatni numer 18. wylosowała Partia „Wolność i Sprawiedliwość”.

Przed czterema laty w wyborach samorządowych wzięło udział 15 
partii politycznych i 8 komitetów wyborczych.

Numery list wyborczych: Lista nr 1 – Akcja Wyborcza Polaków na 

Litwie-Związek Chrześcijańskich Rodzin; Lista nr 2 – Partia „Młoda 
Litwa”; Lista nr 3 – Litewska Partia Zielonych; Lista nr 4 – Związek 
Chrześcijański; Lista nr 5 – Partia Socjaldemokratyczna; Lista nr 6 – 
Partia Żmudzinów; Lista nr 7 – Związek Demokratów „W imię Litwy”; 
Lista nr 8 – Partia Pracy; Lista nr 9 – Związek Ojczyzny-Litewscy 
Chrześcijańscy Demokraci; Lista nr 10 – Litewska Partia Regionów; 
Lista nr 11 – Ruch Liberalny; Lista nr 12 – Związek Chłopów i Zie-
lonych; Lista nr 13 – Partia Wolności; Lista nr 14 – Związek Narodu 
i Sprawiedliwości; Lista nr 17 – Narodowe Zrzeszenie; Lista nr 18 – 
Partia „Wolność i Sprawiedliwość”.

Numery 15 i 16 rozlosowane zostaną później wśród komitetów 
wyborczych.

Przedwyborcza 
loteria

Znamy numery list wyborczych partii politycznych 
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W ubiegłym roku na Li-
twie rozpoczęła praktykę re-
kordowa liczba pracowników 
medycznych z zagranicy. We-
dług danych Państwowej Służ-
by Akredytacyjnej w Zakresie 
Opieki Zdrowotnej w 2022 roku 
obcokrajowcom wydano 226 ze-
zwoleń na świadczenie różnych 
usług medycznych na Litwie – 
informuje Ministerstwo Ochro-
ny Zdrowia.

tak duża liczba specjalistów 
z zagranicy notowana jest po raz 
pierwszy. Wiceminister zdrowia 
Aurimas Pečkauskas zwraca uwa-
gę na to, że wzrost ten spowodo-
wała wojna na Ukrainie – więk-
szość personelu medycznego, 
który przyjechał na Litwę, po-
chodzi z tego kraju.

W ubiegłym roku Służ-
ba Akredytacyjna wydała 119 
uprawnień lekarzom obcokrajow-
com, a dentystom – 68. Ponadto w 
szpitalach i domach opieki pracę 
rozpoczęło 39 pielęgniarek z in-
nych krajów.

Większość przyjezdnych me-
dyków pochodzi z Ukrainy, inne 
najczęstsze kraje pochodzenia to 

Rosja i Białoruś. Do naszego kraju 
przyjechali też specjaliści z bardziej 
egzotycznych państw. Na przykład 
specjaliści medycyny ogólnej z Sy-
rii i egiptu oraz chirurg z Afgani-
stanu, dentysta z egiptu.

Służba Akredytacyjna w 2021 
roku wydała 46 licencji obcokra-
jowcom, w 2020 roku – 34.

Na podst. sam.lt

na Litwie pracuje rekordowa liczba medyków z zagranicy
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Bank Litwy informuje, że 
wspólnie z centralnym ban-
kiem Polski wyemituje kolek-
cjonerskie monety dla uczcze-
nia 250-lecia Komisji Edukacji 
Narodowej w Rzeczypospolitej 
Obojga Narodów.

Jak podano w komunikacie, 
monety zostaną wprowadzone do 
obiegu 12 października tego roku.

to już drugi wspólny projekt 
banków centralnych Polski i Li-

twy. W kwietniu 2021 roku oba 
banki wyemitowały monety, po-
święcone 230. rocznicy uchwale-
nia konstytucji 3 Maja.

Monety banków central-
nych Litwy i Polski, poświęcone 
250-leciu komisji edukacji Na-
rodowej Obojga Narodów, będą 
miały wspólne motywy ikonogra-
ficzne i zostaną wyemitowane w 
tym samym czasie. Bank Litwy 
planuje wyemitować srebrną mo-

netę kolekcjonerską o nominale 
10 euro, Bank Polski – srebrną 
monetę o nominale 10 zł. Nakład 
emisji i wygląd monet zostaną 
ogłoszone później.

komisja edukacji Narodo-
wej w Rzeczypospolitej Obojga 
Narodów została powołana 14 
października 1773 roku. Była to 
pierwsza w europie państwowa 
instytucja oświatowa.

Na podst. lb.lt

Wyemitowane będą monety z okazji 250. rocznicy 
komisji edukacji narodowej

Zanikająca warstwa ozono-
wa, która chroni Ziemię przed 
szkodliwym promieniowaniem 
ultrafioletowym, odbuduje się 
do połowy tego stulecia – wyni-
ka z opublikowanego raportu 
Organizacji Narodów Zjedno-
czonych (ONZ).

Jak podano, dzięki międzyna-
rodowej współpracy, zapoczątko-
wanej w 1989 roku, kiedy zaka-
zano stosowania chemikaliów 
zubożających warstwę ozonową 
w urządzeniach chłodniczych i ae-
rozolach, 99 proc. takich związ-

ków stopniowo wycofano.
Warstwa ozonowa znajduje 

się w górnej warstwie stratosfery 
i blokuje promieniowanie, któ-
re może powodować raka skóry i 

zaćmę, a także niszczyć uprawy.
Jak wskazano w raporcie, do 

2040 roku większa część warstwy 
ozonowej powróci do normy, a 
do 2066 roku całkowicie odbu-
duje się.

Według naukowców, wcze-
śniej budząca niepokój dziura 
nad Arktyką zamknie się do 2045 
roku. Wyniki ich badań zostały 
zaprezentowane na 103. dorocz-
nym spotkaniu Amerykańskiego 
towarzystwa Meteorologiczne-
go w Denver.

Na podst. ELTA

Warstwa ozonowa odbudowuje się

Po raz pierwszy w historii 
obserwacji meteorologicznych 
na Litwie zarejestrowano zjawi-
sko, które do tej pory nie miało 
miejsca w naszym kraju.

„1 stycznia minimalna tem-
peratura powietrza w kibartach 
nawet w nocy nie spadała poni-
żej +10,4°C. to pierwszy taki 
przypadek w trwającej prawie 
250 lat historii litewskich ob-
serwacji pogody, gdy minimal-
na dobowa temperatura powie-
trza nie spada poniżej +10°C w 

miesiącach zimowych (grudzień, 
styczeń, luty)” – poinformowa-
ła Litewska Służba Hydromete-
orologiczna (LHMt) za pośred-
nictwem sieci społecznościowej 
Facebook.

„Letnie noce, kiedy minimal-
na temperatura powietrza nie spa-
da poniżej +20°C, nazywane są 
nocami tropikalnymi. Nie mamy 
jednak nazwy dla zjawiska, gdy 
zimą minimalna dobowa tempe-
ratura nie spada poniżej +10°C. 
Może możemy to nazwać zimo-

wą tropikalną nocą, zimową let-
nią nocą czy jakoś tak” – rozważa 
klimatolog dr Donatas Valiukas 
z LHMt.

Valiukas zachęca do wy-
myślenia nazwy zjawiska me-
teorologicznego zaobserwowa-
nego po raz pierwszy na Litwie. 
Propozycje można zamieszczać 
jako komentarze pod tekstem na 
profilu LHMt na Facebooku. In-
ternauci już nadesłali wiele pro-
pozycji, np. efekt latozimy, zi-
mowa gorączka.

nowe zjawisko pogodowe na Litwie

W 2022 roku odnotowano 
35-procentowy wzrost cen żywności
Roczna inflacja w grudniu ubiegłego roku (w porównaniu z 

grudniem 2021) wyniosła 21,7 proc., podała Państwowa Agencja 
Danych.

Według statystyk ceny towarów konsumpcyjnych wzrosły w cią-
gu roku o 25,2 proc., a usług o 13,2 proc. Ceny administrowane przez 
instytucje państwowe i samorządowe wzrosły w ciągu roku o 26,9 
proc., rynkowe o 20,9 proc.

Inflacja miała największy wpływ na wzrost cen paliw stałych, mle-
ka i jego przetworów, jaj, chleba i produktów zbożowych, energii elek-
trycznej, mięsa i jego przetworów, ciepła, usług gastronomicznych, sa-
mochodów, paliw i smarów, gazu, konserwacji, naprawy i przeglądu 
technicznego pojazdów osobowych, oleju i tłuszczu, piwa. Zaobserwo-
wano natomiast spadek cen na urządzenia RtV oraz sprzęt telefoniczny.

Według agencji w 2022 r ceny artykułów spożywczych i napojów 
bezalkoholowych wzrosły o 34,7 proc.

Na podst. ELTA

maturzyści otrzymają cyfrowe
świadectwa dojrzałości
Od 2023 roku maturzyści 

na Litwie otrzymają świadec-
twa dojrzałości w wersji cy-
frowej – informuje Narodo-
wa Agencja Oświaty (NŠA). 
Przewiduje się, że nowa 
procedura wydawania świa-
dectw dojrzałości wejdzie w 
życie 1 maja br. Do tego cza-
su NŠA obiecuje przygoto-
wać niezbędne oprogramo-
wanie do wydawania cyfrowych dokumentów potwierdzających 
ukończenie szkoły.

Rejestr dyplomów, atestatów i świadectw kwalifikacji będzie 
wydawał cyfrowe świadectwa dojrzałości, zaświadczenia osiągnięć 
kształcenia początkowego, podstawowego i średniego, zaświadczenia 
dla osób, które ukończyły I część programu kształcenia podstawo-
wego, świadectwa dla osób, które do 2011 roku ukończyły program 
matury międzynarodowej, a także świadectwa ukończenia szkoły 
początkowej i podstawowej.

Cyfrowe zaświadczenia i świadectwa dojrzałości będą uważane 
za wydane z chwilą wpisania ich do Rejestru Dyplomów, Atestatów i 
Świadectw kwalifikacji po ich wydaniu przez szkołę. Wszystkim świa-
dectwom cyfrowym zostanie nadany numer ewidencyjny.

Uczniowie w wieku od 14 lat, którzy podłączyli się do ewidencji 
za pomocą identyfikatora, będą mogli zapoznać się z wydanym im 
dokumentem potwierdzającym osiągnięcia edukacyjne, pobrać go i 
wydrukować na papierze.

Na podst. nsa.smm.lt

Ponure prognozy: Litwa będzie mieć 
tylko 2 miliony mieszkańców
O 3 milionach mieszkańców Litwy przypomina teraz tylko pio-

senka. Najwięcej – 3 miliony 700 tysięcy osób mieszkało na Litwie 
31 lat temu. Od tego czasu liczba ta zmniejszyła się o jedną czwar-
tą. To więcej niż ludność Wilna i Kowna razem wziętych.

Według prognoz eurostatu za siedem lat ludność Litwy nie 
osiągnie nawet 2,5 miliona, a w 2045 roku będzie to już tylko 2 
miliony.

Przewiduje się, że po trzydziestu latach liczba ludności w wieku 
produkcyjnym na Litwie może być o jedną trzecią mniejsza niż obec-
nie. to oznacza, że jeden pracownik musiałby utrzymywać coraz więk-
szą liczbę emerytów.

Litwa powinna niepokoić się nie tylko brakiem ludności, ale także 
starzeniem się społeczeństwa. eurostat przewiduje, że w 2050 r. średnia 
wieku ludności Litwy wyniesie 51 lat, co byłoby drugą po Włoszech 
najwyższą średnią wieku w krajach Ue.

Na podst. LNK
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Dwie ceramiczne rzeźby zło-
żone pierwotnie ze scalonych ze 
sobą segmentów, zostały rozmon-
towane i zdjęte z fasady kościoła 
św. Piotra i Pawła w Wilnie.

Operacja odbyła się w trud-
nych warunkach zimowych, przy 
niskiej temperaturze, pod koniec 
2022 roku. 

Następnie rzeźby zostały prze-
transportowane do pracowni we 
Wrocławiu. tam rozpoczęły się pra-
ce konserwatorskie i restauratorskie.

Zadanie jest finansowane w 
ramach Programu Strategicznego 
„Ochrona Instytutu POLONIkA”.

Inf. Instytut POLONIKA

rzeźby z fasady kościoła św. Piotra i Pawła w Wilnie 
są restaurowane we Wrocławiu

W uSa zatwierdzono nowy lek 
do leczenia choroby alzheimera
Amerykańska Agencja ds. Żywności i Leków (FDA) zatwier-

dziła 6 stycznia bardzo oczekiwany nowy lek, który spowalnia spa-
dek funkcji poznawczych u pacjentów z łagodną i wczesną fazą 
choroby Alzheimera.

FDA przyznała aprobatę lekowi Leqembi, nazywanemu też Lecane-
mab, zaledwie kilka dni po tym, jak agencja regulacyjna została ostro 
skrytykowana w sprawozdaniu kongresu za danie zielonego światła 
innemu lekowi na Alzheimera – Aduhelm. Przyznano mu aprobatę po-
mimo badań wykazujących, że leczenie przeciwciałami monoklonal-
nymi niesie ze sobą ryzyko obrzęku mózgu i krwawienia.

Oba leki zostały zaaprobowane w ramach przyspieszonej procedury, 
która umożliwia FDA szybkie zatwierdzenie leków, przeznaczonych 
do leczenia ciężkich chorób, gdy istnieje duża potrzeba medyczna.

Leqembi i Aduhelm, opracowane wspólnie przez japońską firmę 
„eisai” i amerykańską firmę „Biogen”, „stanowią ważny postęp w 
walce o skuteczne leczenie choroby Alzheimera” – stwierdziła FDA 
w oświadczeniu.

Na podst. BNS

„LTG Cargo” rozpoczęło przewozy 
koleją węgla do Polski
Należąca do Kolei Litewskich spółka spedycyjna „LTG Car-

go” rozpoczęła przewozy węgla na zlecenie polskiego państwowe-
go importera węgla.

Ładunek zostanie przetransportowany w specjalnych kontenerach 
z portu morskiego w kłajpedzie do trakiszek, następnie „LtG Cargo 
Polska” zapewni transport do Białegostoku, a stamtąd partnerzy prze-
transportują węgiel do Braniewa w północno-zachodniej Polsce – czy-
tamy w oświadczeniu LtG. Międzynarodowy projekt ma pomóc Polsce 
zaspokoić zapotrzebowanie na paliwa stałe. Pociąg będzie kursował 
raz w tygodniu, a podczas jednego przejazdu będzie można przewieźć 
nawet 60 specjalistycznych kontenerów z węglem.

Na razie nową trasą planuje się przewieźć do Polski około 5 tys. ton 
węgla miesięcznie. W przyszłości spółka liczy na zwiększenie wolu-
menu tych przewozów, a także poszukuje rozwiązań, które umożliwi-
łyby transport węgla z portu morskiego w kłajpedzie przez terminal 
intermodalny w kownie.

Na podst. ELTA

ministerstwo Środowiska 
przejmuje narodową Służbę rolną
Od 4 stycznia Narodowa Służba Rolna (NŽT) jest podporząd-

kowana Ministerstwu Środowiska. Do tej pory podlegała ona Mi-
nisterstwu Rolnictwa. Ciągłość pracy NŽT pozostaje: struktura 
instytucji i liczba pracowników nie ulegają zmianie – informuje 
Ministerstwo Środowiska.

„to najważniejsza i najbardziej skomplikowana reforma Mini-
sterstwa Środowiska tej kadencji. Do obecnych 2,3 tys. pracowników 
systemu Ministerstwa Środowiska dołącza kolejnych około 1 tys. pra-
cowników NŽt. Wreszcie procesy użytkowania gruntów państwowych 
staną się bardziej przejrzyste, grunty państwowe miast i miasteczek będą 
wykorzystywane znacznie efektywniej i po gospodarsku” – powiedział 
cytowany w komunikacie minister środowiska Simonas Gentvilas.

Podkreślił, że państwowa kontrola użytkowania gruntów i weryfi-
kacja legalności budowy będzie przeprowadzana przez jedną służbę. 
Nadzór nad tymi procesami zostanie wzmocniony i przyspieszony, 
ponieważ nastąpi ujednolicenie funkcji Państwowej Inspekcji Plano-
wania terytorialnego i Budownictwa oraz Narodowej Służby Rolnej.

Ministerstwo Środowiska będzie kształtować politykę zarządzania 
i użytkowania gruntów, geodezji i kartografii, planowania przestrzen-
nego i budownictwa. Nowymi kwestiami zajmować się będą powoła-
ne pod koniec ubiegłego roku zespoły ds. planowania gruntów i tery-
toriów oraz ds. polityki przestrzennej.

Na podst. am.lrv.lt

Ministerstwo Spraw We-
wnętrznych 10 stycznia przed-
stawiło kampanię informacyjną 
mającą na celu przygotowanie 
ludności na ewentualną awarię 
jądrową, zagrożenia militarne i 
inne sytuacje kryzysowe. Inicja-
tywa „Jesteśmy drużyną. Mamy 
plan” (lit. „Esame komanda. 
Turime planą”) ma dotrzeć do 
około 1 miliona mieszkańców 
Litwy w różnych grupach wie-
kowych, by pogłębić ich wiedzę 
na temat gotowości na wypadek 
sytuacji zagrożenia.

Z najnowszego badania opinii 
publicznej zainicjowanego przez 
MSW wynika, że tylko 9 proc. 
mieszkańców na pewno wiedzia-
łoby, jak postępować w przypadku 
klęsk żywiołowych lub katastrof 
spowodowanych przez człowie-
ka. kolejne 41 proc. ludzi sądzi, 
że wie, jak postępować w takich 
sytuacjach.

tylko 18 proc. mieszkańców 
Litwy przygotowało torbę awaryj-
ną, a 15 proc. omówiło z bliskimi 
plan rodzinny dotyczący postępo-
wania w nagłych przypadkach. 
Niezbędne zapasy na 72 godziny 
(żywność, woda, leki, środki hi-
gieniczne) ma 50 proc. przepyta-

nych mieszkańców.
MSW przypomina, że wszel-

kie informacje o tym, jak przy-
gotować się na klęski żywiołowe 
i jak się w ich trakcie zachować, 
można znaleźć na stronie interne-
towej Lt72.lt.

Na podst. ELTA, vrm.lrv.lt

Tylko połowa mieszkańców Litwy wie, 
co robić w sytuacjach zagrożenia

Szanowna Redakcjo 
gazety katolickiej „Spotkania”!

Z okazji jubileuszu 30-lecia miesięcznika na ręce 
ks. Tadeusza Jasińskiego, redaktora pierwszej polskiej 
gazety katolickiej na Litwie, pragniemy złożyć wyra-
zy szacunku i uznania dla pracy całej Redakcji, która z 
ogromnym zaangażowaniem daruje Czytelnikom – w 
kraju i za granicą – duchową lekturę, informując o ży-
ciu Kościoła lokalnego i na świecie. Niech „Spotkania” i nadal – tak jak sam 
tytuł sugeruje – daje możliwość stałego spotkania z Bogiem.

Redakcja Tygodnika Wileńszczyzny

Na Litwie kolejny tydzień z rzę-
du odnotowuje się spadek ogólnej 
zachorowalności na grypę, infekcje 
górnych dróg oddechowych i CO-
VID-19. W pierwszym tygodniu 
nowego roku wskaźnik ten wyno-
sił 1330 przypadków na 100 tysięcy 
mieszkańców, a tydzień wcześniej 
(26 grudnia-1 stycznia) 1357,8 – 

podaje Narodowe Centrum Zdro-
wia Publicznego (NVSC).

Porównując ubiegłotygodnio-
wą liczbę zachorowań na grypę, 
infekcje górnych dróg oddecho-
wych i COVID-19 z danymi z 
poprzedniego tygodnia, można 
zauważyć, że przypadków grypy 
było mniej, a więcej zachorowań 

na infekcje górnych dróg odde-
chowych i COVID-19.

Największy wskaźnik zacho-
rowań był w Szawlach, rejonie 
janowskim, Poniewieżu, kownie 
i kłajpedzie. Wskaźnik zachoro-
wań osiągnął poziom epidemii w 
11 samorządach (tydzień wcze-
śniej – w 13).

mniej przypadków grypy, 
ale więcej zachorowań na COVID-19
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(Dokończenie ze str. 1)

NOWINY
znad Solczy

Zdzisław Palewicz, mer rejo-
nu solecznickiego, wręczając akt 
nadania honorowego obywatel-
stwa oraz odznakę Honorowego 
Obywatela Rejonu Solecznickie-
go powiedział, że Hanka Gałązka 
„jest wzorem tego, jak można za-
angażować się w pracę na rzecz 
takich wartości jak solidarność, 
patriotyzm, wiara oraz zachowa-
nie kultury narodowej”.

– Za taką postawę chciał-
bym serdecznie podziękować. 
Jest Pani ogromnym autorytetem 
moralnym, który, jak każdy au-
torytet, jest niezwykle potrzebny 
dla egzystencji i rozwoju każdej 
społeczności. Od wielu lat odczu-
wamy, że bezinteresowne dzia-
łania na rzecz innego człowieka 
czy grupy społecznej są u Pani 
na pierwszym miejscu – zazna-
czył mówca.

Laudację na cześć uhonoro-
wanej łomżynianki wygłosił Wal-

go Rejonowego Oddziału Związ-
ku Polaków na Litwie oraz senio-
rzy mieli okazję lepiej poznać 
Polskę poprzez udział w pro-
jekcie pt. „Szlakiem Jana Pawła 
II”. Dzięki temu solczanie mieli 
możliwość zwiedzenia krakowa, 
Wadowic, Łagiewnik, kalwarii 
Zebrzydowskiej, Lichenia, toru-
nia i innych atrakcyjnych miejsc. 
Za pośrednictwem Hanki Gałąz-
ki zorganizowano też cykl szko-
leń dla rolników, odbyły się targi 
konsumpcyjne i wystawa rolnicza 
w Solecznikach. Zostały również 
zorganizowane szkolenia dla leka-
rzy w Szpitalu Wojewódzkim w 

Łomży. Szpital w Solecznikach 
otrzymał pomoc w formie sprzętu 
medycznego – wyliczał laudator.

Hanka Gałązka w mowie dzięk-
czynnej podziękowaniach podkre-
śliła patriotyzm lokalnej społecz-
ności, wyraziła szacunek wobec 
mieszkających na Wileńszczyźnie 
Polaków i zadeklarowała dalsze 
wsparcie. – Z wielką pokorą przyj-
muję dane wyróżnienie i będę je 
nosić w sercu z ogromną wdzięcz-
nością – mówiła z wzruszeniem.

W podniosłej uroczystości 
udział wzięli: poseł do Parlamen-
tu europejskiego, prezes Akcji 
Wyborczej Polaków na Litwie - 
Związku Chrześcijańskich Rodzin 
Waldemar tomaszewski, wice-
mer rejonu solecznickiego Anna 
Jesvilienė, prezes Stowarzyszenia 
„Wspólnota Polska” Dariusz Bo-
nisławski, wicedyrektor admini-
stracji Samorządu Rejonu Solecz-
nickiego Grzegorz Jurgo, księdz 
proboszcz parafii solecznickiej 
Rusłan Wilkiel, pedagodzy rejo-
nowych gimnazjów, radni. Pod-
czas uroczystości wystąpił chór 
„Solczanie” i kwartet Filharmonii 
kameralnej z Łomży.

uhonorowanie Hanki Gałązki

Puszcza Rudnicka w historii Powstania Styczniowego

miejsce wielu potyczek

Stronę przygotował Andrzej Kołosowski

demar Śliżewski, doradca mera 
rejonu solecznickiego. Podkre-
ślił, że „Honorowy Obywatel – 
to tytuł nadawany wybitnym oso-
bistościom związanym z Ziemią 
Solecznicką. Nasza społeczność 
korzysta z ich zaangażowania oraz 
dokonań. Jedną z cech człowieka 
powinna być wdzięczność, a rad-
ni rejonu solecznickiego i sołtysi 
udowodnili, że potrafią dostrzec 
i docenić przyjaciół. W należyty 
sposób im się odwdzięczyć. Od 
ponad 25 lat Hanka Gałązka po-
maga rodakom spoza granic Pol-
ski. Z wyrozumiałością podcho-
dzi do spraw Polaków na Litwie. 
Szczególną życzliwością darzy re-
jon solecznicki. Właśnie za spra-
wą jej działań szkoły w rejonie 
solecznickim są lepiej wyposa-
żone, a kadra pedagogiczna stale 
podnosi swe kwalifikacje zawodo-
we” – mówił Śliżewski. – Warto 
zaznaczyć, że dzięki Pani stara-
niom młodzież z rejonu solecz-

nickiego odkryła wiele nowych 
możliwości w dziedzinie sportu. 
Uczniowie mogli uczestniczyć w 
wyjątkowej imprezie sportowej 
– Polonijnych Igrzyskach Mło-
dzieży Szkolnej w Łomży, w któ-
rych co roku bierze udział ponad 
1000 osób z różnych krajów świa-
ta. Wkład i starania Hanki Gałązki 
są widoczne również w dziedzi-
nie rozwijania kultury polskiej. 
Zespoły z rejonu były zapraszane 
do Macierzy na święta narodowe, 
festyny kultury ludowej, imprezy 
okazyjne, a także na wypoczynek 
do Gdańska. 

Przedstawiciele Solecznickie-

22 stycznia przypada 160. 
rocznica Powstania Stycznio-
wego. Miejscem wielu walk 
oddziałów powstańczych na 
terenie Wielkiego Księstwa Li-
tewskiego była Puszcza Rudnic-
ka. Na wjeździe do puszczy od 
strony Rudnik, nad brzegiem 
Mereczanki, możemy oglądać 
pomnik poległych powstańców 
z 1863 roku. Postawiony został 
w 1975 roku. 

Do najbardziej znanych przy-
wódców powstania na ziemiach 
litewskich należał Ludwik Na-
rbutt, który 2 lutego 1863 roku, 
na czele świeżo sformowanego 
oddziału, wyruszył do Puszczy 
Rudnickiej. Ludwik (Ostyk-Na-
rbutt) Narbutt (1832 – 1863), syn 
teodora i chłopki pańszczyźnia-
nej krystyny Sadowskiej. Był 
przywódcą powstania w powiecie 
lidzkim. Za udział w konspiracji 
w 1850 roku aresztowany w Wil-
nie i karnie w marcu 1851 roku 
wcielony do wojska rosyjskiego, 
uczestniczył w walkach na kau-
kazie, gdzie został odznaczony za 
odwagę orderem św. Anny 4 stop-
nia. Na Litwę wrócił w 1860 roku 
w stopniu podporucznika. W 1861 
r. ożenił się z młodą wdową Ame-
lią z kuncewiczów Siedlikowską. 
Zamieszkał w Sierbieniszkach po-
święcając się gospodarstwu. Pisał 
w swoim pamiętniku o nim Bro-
nisław Narbutt: „Widziałem go w 
1860 roku w Lidzie. Był niewiel-
kiego wzrostu, szczupły, blondyn, 
nieco łysy, z melancholijnym wy-
razem na twarzy, wielki zdrowy 
rozsądek, uczciwość, miłość dla 
ludzi – to były główne jego zalety, 
małomówiący, skromny w ułoże-

niu, chętny zawsze dla każdego z 
pomocą”. 

Po wybuchu powstania zor-
ganizował oddział partyzancki, 
(w którym walczył również znany 
malarz elwiro Andriolli, stoczył 
szereg potyczek z wojskami car-
skimi, okazując odwagę i zadając 
nieprzyjacielowi dotkliwe straty.

16 lutego 1863 roku Narbutt 
zaatakował rosyjski pociąg pod 
Marcinkańcami i odbił wiezio-
nych z kongresówki rekrutów. 
Narbutt zebrał 15 ludzi z okolic 
Naczy i 20 lutego ruszył przez ej-
szyszki do Puszczy Rudnickiej. W 
ejszyszkach przyłączyło się doń 
80 powstańców z księdzem Hor-
baczewskim na czele. 

W dniu 9 marca 1863 roku 
doszło, w okolicach Rudnik, nad 
Mereczanką, do bitwy 100-osobo-
wego oddziału Ludwika Narbutta 
z trzema rotami piechoty rosyj-
skiej i sotnią kozacką pod komen-
dą Wimberga. Pierwsi zaatakowa-
li kozacy, ale Narbuttowi udało 
się odeprzeć atak. Potem Moskale 
próbowali zwabić partię Narbutta 
w pułapkę, ale zaatakowani znie-
nacka przez nadciągający oddzia-
łek Leona kraińskiego, pierzchli 
tracąc sporo ludzi i sprzętu.

kolejne bitwy i potyczki sto-
czono pod Dubiczami i Nowym 
Dworem, pod Piłownią, koło 
Berszt, pod kowalkami, nad je-
ziorem Dumbla. 5 maja 1863 
roku w okolicach jeziora Piela-
sa koło Dubicz oddział Narbut-
ta został rozbity. W wyniku zdra-
dy gajowego karpowicza, śmierć 
poniósł bohaterski dowódca od-
działu i kilkunastu powstańców 
(m. in. Leon kraiński), wielu do-

stało się do niewoli, a pozosta-
li poszli w rozsypkę. Nowy do-
wódca Ostroga, czyli Aleksander 
Poradowski. (1836-1890) ukarał 
zdrajcę. W dniu Zielonych Świąt 
Bazyli karpowicz został powie-
szony we wsi Montaty koło Du-
bicz. Podobny los spotkał innego 
zdrajcę, włościanina Jana Szymie-
lewicza, powieszonego 3 czerw-
ca 1863 roku w majątku Sumoro-
kowszczyzna. 

31 maja 1863 roku koło Zyg-
munciszek połączone partie Jana 
Sędka, Aleksandra Stabrowskie-
go (Lubicza) i Feliksa Wisłoucha 
w sile około 500 ludzi (całością 
dowodził Łada) rozbiły kilka 
rot rosyjskich, zmuszając je do 
ucieczki. taki obrót sprawy był 
wynikiem zajęcia przez powstań-
ców znakomitej pozycji, wyklu-
czającej atak Moskali więcej niż 
jedną sotnią. Atakowali cztero-
krotnie tracąc sporo zabitych. W 
bitwie miał zginąć rosyjski płk. 
Andriejew.

16 czerwca koło Pokiernowa 
Moskale pod dowództwem Wil-

kiena starli się z powstańcami z 
partii Wysłoucha i Lubicza. Po-
wstańcy wycofali się. kilka go-
dzin później pod Zygmunciszka-
mi starły się wojska powstańcze 
Lubicza i Wysłoucha z Rosjana-
mi pod dowództwem Wilkiena i 
Władymirowa. W odsiecz Mo-
skalom przyszedł kwaterujący w 
Rudnikach pułkownik kremer. 
Powstańcy zostali rozproszeni, 
ale straty były nieznaczne (3 po-
ległych i 3 rannych).

21 czerwca Moskale pod do-
wództwem por. tistrowa, sta-
cjonujący w Rudziszkach, za-
atakowali w okolicach Rudnik 
uchodzący oddział powstańczy. 
W starciu poległo 30 powstań-
ców w tym Antoszewski i teofil 
Chmielowiec.

14 lipca Moskale z kostrom-
skiego pułku dowodzonego przez 
płk. Czerkiesowa zaatakowali od-
dział powstańczy pod Macelami. 
Poległo 22 powstańców, rannych 
zostało 3 Moskali. 

19 października pod Rudni-
kami doszło do kolejnej bitwy. 
Nieustannie ścigani powstańcy, 
przeżywający trudności z zaopa-
trzeniem i uzbrojeniem, liczący 
zaledwie 40 powstańców zostali 
otoczeni przez Moskali. W bitwie 
zginęło 2 powstańców, 3 zostało 
rannych, 9 poszło do niewoli, po-
zostali przerwali pierścień okrąże-
nia. Moskale stracili 5 żołnierzy. 
I to był jeden z ostatnich aktów 
powstania styczniowego w daw-
nym woj. wileńskim 

W tych okolicach krąży opo-
wieść z czasów Powstania Stycz-
niowego. Rotmistrz Hieronim 
kukielski i jego oddział został 
wyznaczony do tłumienia powsta-
nia na Litwie. kukielski był Po-
lakiem, synem powstańca z 1831 
roku. Postanowił porzucić armię 
carską. Został rotmistrzem kawa-
lerii powstańczej. Pewnego razu, 
gdzieś w rejonie ejszyszek, stał 
ich oddział główny. trzeba było 
do Puszczy Rudnickiej zanieść 
meldunek do oddziałów Narbut-
ta, Sędka i Wysłoucha. kukielski 
wstąpił do karczmy przy drodze. 
Nie skończył spożywać posiłku, 
kiedy otwarły się drzwi i wpa-
dło trzech kozaków. Wachmistrz 
kozacki z pistoletem w jednej a 
szablą w drugiej ręce, podbiegł 
do kukielskiego i mówi: „Nu ga-
łubczyk papałsia, ruki w wierch”. 
kukielski popatrzył na tego koza-
ka i widzi, że nie ma żadnej moż-
liwości, walnął pięścią w stół i do 
tego wachmistrza: „a ty sukinsyn 
paczemu .na pagonach nosisz?” A 
wy gdzie jeździli?” A my prije-
chali z prikazom dla ruskich cza-
stiej”. Hieronim kukielski zabrał 
im broń i kopertę z rozkazem z 
kieszeni wachmistrza, którą do-
starczył swojemu dowódcy.

Wręczenie regaliów Honorowego Obywatela Rejonu Solecznickiego 
Hance Gałązce odbyło się w wyjątkowym miejscu – pałacu Balińskich
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Wraz z początkiem nowego 
roku tradycyjnie dokonujemy 
przeglądu statystyk Urzędu 
Stanu Cywilnego Samorządu 
Rejonu Wileńskiego za minio-
ny rok.

W 2022 r. w Urzędzie Stanu 
Cywilnego Rejonu Wileńskie-

go łącznie sporządzono 1 057 
aktów urodzenia (w 2021 r. – 
995), z czego 151 aktów uro-
dzenia dzieci obywateli Repu-
bliki Litewskiej urodzonych za 
granicą.

Wstrzymana tendencja
Obserwowana w ostatnich 

latach wyższa tendencja uro-
dzeń chłopców w 2022 r. została 
wstrzymana – w ubiegłym roku 
urodziło się więcej dziewczynek. 
W 2022 r. dokonano 524 wpisów 
chłopców i 533 – dziewczynek. 
Sporządzono 13 aktów urodzenia 
dzieci obywateli Ukrainy, urodzo-
nych na Litwie.

12 grudnia zarejestrowano ty-
sięczne dziecko urodzone w rejo-
nie wileńskim. W Urzędzie Stanu 
Cywilnego mer Samorządu Re-
jonu Wileńskiego Maria Rekść, 
złożyła życzenia rodzinie, w któ-
rej urodziło się tysięczne dziecko 
w rejonie wileńskim. Szczęśliwi 
rodzice otrzymali słodki upomi-
nek oraz tradycyjną wyprawkę dla 
niemowląt.  

Wyprawka dla niemowląt jest 
wręczana od 2018 r. dla wszyst-
kich noworodków, których przy-
najmniej jeden z rodziców zade-
klarował miejsce zamieszkania 
na terenie rejonu wileńskiego (co 
najmniej na miesiąc przed urodze-

niem dziecka) i zarejestrował uro-
dzenie dziecka w Urzędzie Sta-
nu Cywilnego Samorządu Rejonu 
Wileńskiego.

W 2022 roku zarejestrowa-
no 15 par bliźniąt: 6 par bliźniąt 
– tej samej płci i 9 par bliźniąt 
– różnej płci. 488 matek urodzi-

ło pierwsze dziecko, 409 matek 
– drugie dziecko, 126 matek – 
trzecie dziecko, 22 matki urodzi-
ły czwarte dziecko, 7 matek uro-
dziło 5. dziecko, 2 matki urodziły 
6. dziecko. Jedna matka urodziła 
7. dziecko, a nawet 2 matki – 8. 
dziecko. Najwięcej metryk uro-
dzeń sporządzono w sierpniu – 
114, w maju – 110, w czerwcu – 
93 i w lipcu – 90.

Tendencje 
w wyborze imion
Wybór imienia dla noworodka 

jest dziś uważany za jedną z naj-
ważniejszych decyzji, jaką mu-
szą podjąć rodzice. Najpopular-
niejszymi imionami nadawanymi 
chłopcom w 2022 r., podobnie jak 
w 2021 r., były Dominik/Domi-
nykas (nadano 14 razy), Marek/
Markas (nadano 17 razy), Adam/
Adomas – 12 razy, Lukas, Mo-
tiejus, teodoras – po 9 razy, imię 
Adrian/Adrian zostało nadane 
7 razy. Imiona Oskar/Oskaras, 
Aron, Rokas, Alan, Leon nadano 
po 4-6 razy.

Dziewczynkom 17 razy nada-
no imię emilia, 14 razy – imię 
Amelja/Amelia, 13 razy – Maja, 
11 razy – kamilė, 11 razy Gabi-
ja, Sofia. Dziewczynki otrzyma-
ły imiona Olivii, Adele, Pauliny, 
kai, ewy – od 5 do 9 razy.

Wśród rzadszych i ciekaw-
szych imion nadawanych no-
worodkom w 2022 r. były takie 
imiona jak: Didra, Audre, Salva-
dora, Melika, Nerina, Omeilita, 
Laila, tille, etele, Inide, Osman, 
Airis, ezekielis, Gottardas-Go-
palas, teiloras, timonas, Ajan. 

Ze starszych imion, które dziew-
czętom nadano raz lub dwa razy: 
Ona, eglė, Valerija, Milda, Ma-
rija, Lucija, Jonė, elena, Anna, 
Valerija, Anelė.

Chłopcom ze starszych imion 
nadano imiona: Jonas (5 razy), Vi-
lius, Jurgis, Algirdas, Dainius, Ge-
diminas, Giedrius, Pranas, Pran-
ciskus, Modestas po jednym. 
Dzieciom urodzonym za grani-
cą nadano imiona: Mia, Saphi-
ra, Armando, kiril, teja, Daniel, 
emmanuella, Adria, Mille, Lo-
gan, Aayan, Sadie, Gideons, Se-
bastian, Maksim, Luna, David, 
Alexa Maya.

W 2022 roku podwójne imię 
otrzymało 60 dzieci. Spośród nich 
32 dotyczą dzieci urodzonych za 
granicą, wciągając narodziny do 
ewidencji.

„Od 1 maja, gdy obywatele 
Republiki Litewskiej narodowo-
ści nielitewskiej mają możliwość 
zapisywania swoich imion i na-
zwisk alfabetem łacińskim (bez 
znaków diakrytycznych) zgodnie 
z zasadami pisowni i budowy tego 
języka narodowego, nazwiska 5 
noworodków zapisano w języku 
narodowym” – podkreśla st. spe-
cjalistka Urzędu Stanu Cywilnego 
Samorządu Rejonu Wileńskiego, 
cz. p.o. obowiązki kierownika Łu-
cja Zacharko.

Statystyki małżeństw 
Małżeństwo to radosne wy-

darzenie, gdy dwoje ludzi decy-
duje się na stworzenie wspólnej 
przyszłości. W 2022 roku takich 
szczęśliwych wydarzeń zareje-
strowano 347, w porównaniu z 
2021 rokiem to o 64 więcej mał-
żeństw (w 2021 roku zarejestro-
wano 283 małżeństwa).

„to szczęśliwe statystyki, 
ponieważ liczba zawieranych 
małżeństw w naszym wydziale 
w ostatnich latach co roku nie-
znacznie spadała. Ponieważ je-
steśmy blisko stołecznego Pała-
cu Ślubów, w wielu wypadkach 
młodzi mieszkańcy rejonu tra-
dycyjnie wybierają stołeczny 
Pałac Ślubów. Poza tym więk-
szość mieszkańców naszego rejo-
nu bierze ślub w kościołach mia-
sta, a nie rejonu” – zauważa L. 
Zacharko.

Samorząd Rejonu Wileńskie-
go zaprasza młodych do celebro-
wania radosnej chwili zawarcia 
związku małżeńskiego w nowo 
urządzonej sali Urzędu Stanu 
Cywilnego Samorządu Rejonu 
Wileńskiego. Spośród 347 mał-
żeństw, na ewidencję wciągnię-
to 75 małżeństw pobłogosławio-
nych w trybie ustalonym przez 
kościół (wyznaniowym). Zawar-
to 57 małżeństw za granicą. W 
ciągu roku najwięcej małżeństw 
pobłogosławiono w kościele pa-
rafialnym w Suderwie – 17, 10 – 
w kościele parafialnym w Wojda-
tach, 9 – w kościele parafialnym 
w Ławaryszkach.

Z roku na rok coraz więcej 
małżeństw jest rejestrowanych w 
innym miejscu, wybranym przez 
nowożeńców. Stało się to szcze-
gólnie popularne w ostatnich la-

tach. W 2022 r. zarejestrowano 
aż 55 takich małżeństw (w 2021 
r. – 44). Najwięcej małżeństw (13) 
zarejestrowano w Bradeliszkach 
w gminie Dukszty, 4 – w Parku 
europy.

Geografia małżeństw jest sze-
roka nie tylko pod względem na-
szego terytorium, ale także w skali 
globalnej. 57 mieszkańców nasze-
go rejonu wzięło ślub za granicą: 
15 – w Rosji, 5 – w Polsce, po 4 
na Białorusi, Ukrainie, we Wło-
szech, w Gruzji, po 2 – w Grecji i 
Wielkiej Brytanii. Małżeństwa za-
wierano również w krajach takich 
jak Maroko, RPA i Cypr.

W Urzędzie Stanu Cywil-
nego Samorządu Rejonu Wi-
leńskiego związek małżeński 
zawarło 22 obywateli innych 
krajów. Śluby zawierały oso-
by z Rosji, Ukrainy i Białorusi. 
Najmłodsza panna młoda miała 
17 lat, najmłodszy pan młody – 
19. Najstarsza kobieta wyszła 
za mąż w wieku 69 lat, najstar-
szy mężczyzna – w wieku 73 lat. 
Największa różnica wieku mię-
dzy nowożeńcami – 25 lat.

Najczęściej kobiety podczas 
zawierania małżeństwa wybiera-
ją nazwisko współmałżonka. W 
2022 roku 263 kobiety wybrały 
nazwisko męża, 57 zachowało 
dotychczasowe nazwisko, a 27 
kobiet wybrało podwójne nazwi-
sko. 3 mężów wybrało nazwisko 
żony, a 1 mąż wybrał nazwisko 
podwójne.

W ciągu roku w wydziale za-
rejestrowano 137 aktów rozwo-
dowych. W 2022 r. w Urzędzie 
Stanu Cywilnego Rejonu Wileń-
skiego odnotowano 1 276 aktów 
zgonów.

(S-3337)

Statystyki USC w 2022 r.: współczynnik urodzeń, imiona noworodków i śluby 

Więcej szczęśliwych wydarzeń
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Starość to niekoniecznie czas 
rozżalenia i goryczy. Czy może 
być piękna? Jak najbardziej. 
Znane są wszystkim proste, ży-
ciowe sekrety, że dobrze widzi 
się tylko sercem, że najważniej-
sze jest niewidoczne dla oczu, 
że należy słuchać swego serca.

5 i 6 stycznia br. w Micku-
nach odbyło się tradycyjne świą-
teczne spotkanie seniorów. Nasza 
wspólnota cieszy się, że w ciągu 
10 lat to święto stało się trady-
cją, a inicjatorką i pomysłodaw-
czynią jest starosta gminy Renata 
Mickiewicz.

5 stycznia już po raz drugi 
święto seniorów odbyło się w 
Gałgach. Serdecznie dziękujemy 
czcigodnemu księdzu probosz-
czowi eigantasowi Rudokasowi 
za opłatek, za modlitwę, za pobło-
gosławienie potraw, którymi czę-
stowali się seniorzy. Dziękujemy 
najmocniej uczniom Gimnazjum 
Św. Jana Bosko w Jałówce za 

przedstawienie oraz Renacie Ge-
rasim za udział w imprezie oraz 
przyszykowanie dzieci. Najser-
deczniejsze słowa dziękczynie-
nia kierujemy pod adres również 
rodziny tomaszewiczów za nie-
odpłatnie udzieloną salę „Galgių 
malūnas“. Na spotkanie seniorów 
przybyło sporo osób starszych. 
każdy nie tylko poczęstował się 
tym, co było na stole, ale również 
otrzymał paczkę żywnościową. 
Podczas spotkania panowała ro-
dzinna i bardzo ciepła atmosfera, 
wszyscy wspólnie wraz z zespo-
łami śpiewali kolędy i mile spę-

dzili popołudnie.
Następnego dnia, 6 stycznia, 

tradycyjnie w Ośrodku kultury 
w Mickunach odbyło się kolej-
ne spotkanie seniorów. tego dnia 
również obchodziliśmy święto 
trzech króli. Dlatego impreza 
rozpoczęła się od Mszy św. w ko-
ściele pw. Wniebowzięcia NMP w 
Mickunach, którą celebrował pro-

boszcz parafii ks. Jan Czerniaw-
ski. Podczas Mszy św. modlono 
się w intencji seniorów naszej 
gminy. Po nabożeństwie senio-
rzy zgromadzili się w Ośrodku 
kultury w Mickunach, aby obej-
rzeć jasełka, zaśpiewać wspólnie 
kolędy podczas koncertu, a także 
przełamać się opłatkiem, złożyć 
sobie nawzajem życzenia i we-
soło spędzić czas.

Część artystyczną rozpoczęli-
śmy od przedstawienia jasełkowe-
go, które zaprezentowali ucznio-
wie Gimnazjum w Mickunach. 
W przedstawieniu udział wzię-

li również rodzice młodzieży. 
Serdecznie dziękujemy Ludmile 
Lavrinavičienė za przyszykowa-
nie oraz udział w imprezie.

Po przepięknych jasełkach 
starosta gminy Renata Mickie-
wicz złożyła raz jeszcze życzenia 
wszystkim, którzy zgromadzili się 
przy jednym dużym stole, wspól-
nie, tradycyjnie przełamaliśmy się 

opłatkiem. Na imprezę zawitał ks. 
proboszcz Jan Czerniawski, któ-
ry złożył życzenia seniorom, ży-
cząc dużo zdrowia i niegasnącej 
aktywności. tego roku na impre-
zę przybyło nadzwyczaj dużo se-
niorów. Nie spodziewaliśmy się 
takiego zainteresowania. Jednak 
wiemy, iż to, co robimy, ludzie 
doceniają, przekazują jeden dru-
giemu i korzystają z możliwości 
przynajmniej raz do roku groma-
dzić się przy jednym dużym sto-
le, śpiewając wspólnie kolędy i 
dzieląc się swoim ciepłem oraz 
dobrocią. Swoim talentem i nie-
gasnącym optymizmem podzieli-
ła się również mieszkanka gminy 
Mickuny Stanisława Narkiewicz. 
Opowiedziała kilka dowcipów 
oraz zarecytowała wiersze, które 
nie zostawiły obojętnym żadne-
go seniora.

Święto seniorów jest pięknym 
świętem i dobrą tradycją. A wia-
domo, iż seniorów w gminie Mic-
kuny mamy bardzo aktywnych. 
Zawitali do nas na imprezę senio-
rzy z zespołu wokalnego „Przy-
jaciele“ i „Mickunianka“. Cieszy-
li nas śpiewem, a także zaprosili 

do wspólnego śpiewania kolęd. 
Impreza nie miała żadnych ram 
czasowych. Jednak czas upły-
wał niezwykle szybko i nikt się 
nie nudził. Wszyscy z wzrusze-
niem czekali na kolejne kolędy, 
przemówienia, a na sali panowa-
ła bardzo ciepła, miła i życzliwa 
atmosfera. Jednak wszystko ma 
koniec. Żegnając się z seniorami 
starosta Renata Mickiewicz złoży-
ła na ręce każdego seniora paczkę 
żywnościową, jako prezent boże-
narodzeniowy.

Łzy w oczach seniorów z 
wzruszenia, radość i uśmiech na 
twarzy jest największym wyna-
grodzeniem dla każdego z nas. 
Jest to dobra tradycja i możliwość 
pokazania, iż każdemu jest ważne 
bycie obok drugiego człowieka. 
Nieważne, ile mamy lat, ważne 
jak się czujemy i kim jesteśmy. 
Seniorzy nie kryli zadowolenia z 
faktu, że ktoś jeszcze o nich pa-
mięta i potrafi umilić czas, a tego-
roczne spotkania, na pewno pozo-
staną wszystkim w pamięci.

Alona Wengrowska, 
administratorka Ośrodka 

kultury w Mickunach 

(Dokończenie ze str. 1)

W tym roku do dyspozycji 
lokalnej społeczności oddano 
kolejną odremontowaną pla-
cówkę kultury – salę imprez 
w Janczunach. W niedzielę, 8 
stycznia, odbyło się uroczyste 
oddanie obiektu do użytku pu-
blicznego. Wchodzi się tu do ja-
snych i przestronnych pomiesz-
czeń, gdzie o wiele przyjemniej 
jest posłuchać koncertu czy za-
śpiewać na nowej scenie. Dzię-
ki zrealizowanemu projektowi 
udało się zamienić ponurą salę w 
uroczą nowoczesną przestrzeń. 
W toku remontu przeprojekto-
wano pomieszczenia, urządzo-
no sanitariaty, zamontowano 
wentylację i sieć komunikacyj-
ną, częściowo wyremontowano 
elewację budynku, wymieniono 
pokrycie dachowe. Ważną czę-
ścią projektu jest przystosowa-
nie budynku do potrzeb osób 
niepełnosprawnych. Do ich dys-
pozycji została urządzona rampa 
zewnętrzna, winda na scenę oraz 
węzeł sanitarny.

W przedsięwzięciu wzięli 
udział mer rejonu solecznickie-

go Zdzisław Palewicz, wicemer 
rejonu Anna Jesvilienė, starosta 
gminy butrymańskiej Wanda Biel-
ska, ksiądz proboszcz parafii bu-
trymańskiej Józef Aszkiełowicz, 
radny tadeusz Rudzis, dyrektorka 
Centrum kultury w Solecznikach 
Grażyna Zabarauskaitė, społecz-
ność lokalna.

Uroczystość zainaugurowało 
poświęcenie budynku przez księ-
dza Józefa Aszkiełowicza, który 
zaznaczył, że obiekt będzie do-
mem ludowym, gdzie poprzez 
sztukę do ludzi będzie przema-
wiał Bóg. Życzył jednocześnie, 
aby wszystkim w tym budynku 
dobrze się pracowało i odpoczy-
wało. Mer rejonu solecznickiego 
Zdzisław Palewicz jako urodzony 
w tej miejscowości, przypomniał 
historię powstania i rozwoju Jan-
czun, podzielił się wspomnienia-
mi, ale też życzył przedłużenia 
dobrej historii wsi.

– Prawnie sala imprez należy do 
Centrum kultury w Solecznikach, 
ale tak naprawdę należy do was – 
mieszkańców. W pewnej piosen-
ce są słowa, że nie sztuka wybu-
dować dom, sztuka to stworzyć w 

nim dobrą atmosferę. A będzie to 
zależało nie tylko od pomysłowo-
ści i pracy pracowników kultury, 
ale też od was wszystkich tu obec-
nych. Przyczyniajcie się do działal-
ności tej placówki, przychodźcie tu, 
uczestniczcie w imprezach, przed-
stawiajcie własne pomysły i chęci. 
Wtedy to wszystko będzie miało 
sens. Spotykajcie się! Dziś spotka-
nia są bodajże największą warto-
ścią. korzystajcie z tego budynku i 
z bycia razem! – mówił mer rejonu 
Zdzisław Palewicz.

Dobrych imprez i spotkań 
w sali imprez mieszkańcom ży-
czyła starosta Wanda Bielska. Z 

kolei dyrektorka Centrum kul-
tury w Solecznikach Graży-
na Zabarauskaitė dziękowała 
wszystkim, którzy przyczynili 
się do remontu budynku – przede 
wszystkim władzom samorządu 
w osobie mera Zdzisława Pale-
wicza i dyrektora administracji 
Józefa Rybaka, koordynatorowi 
projektu specjaliście wydziału 
budownictwa administracji sa-
morządu Dariuszowi Parwic-
kiemu, koordynatorce projek-
tu specjalistce Centrum kultury 
krystynie Szymielewicz, budow-
niczym ZSA „Jaraks” na czele z 
Czesławą Wojciechowicz, pra-

cowniczce Lokalnej Grupy Dzia-
łania Jolancie tunevičienė i wie-
lu innym.

Po uroczystym przecięciu sym-
bolicznej wstęgi przez mera rejonu 
solecznickiego Zdzisława Palewi-
cza, starostę gminy butrymańskiej 
Wandę Bielską i dyrektorkę Cen-
trum kultury w Solecznikach Gra-
żyną Zabarauskaitė na zgroma-
dzoną publiczność czekał koncert 
zespołu pieśni i tańca „Solczanie“. 
Z kolei po części artystycznej ze-
brani zostali poczęstowani okolicz-
nościowym tortem.

tekst i fot. 
www.salcininkai.lt

Prezent dla mieszkańców

Święto seniorów w gminie mickuny

Inicjatorką i pomysłodawczynią dziesięcioletniej już tradycji świą-
tecznych spotkań seniorów jest starosta gminy Renata Mickiewicz
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5 powodów, dla których warto wybrać
upadłość osoby fizycznej (1)
Istniejąca od prawie już dziesięciu lat możliwość upadłości 

osoby fizycznej wciąż budzi wiele pytań u osób, które się zasta-
nawiają nad taką alternatywą ratując się przed długami. Jed-
nak procesu upadłości obawiać się nie należy. Osoba, która się 
znalazła pod ciężarem długów, rozważa wiele sposobów wyjścia 
z zaistniałej sytuacji, obecnie jednak najbardziej skutecznym 
jest upadłość osoby fizycznej (upadłość konsumencka, bankruc-
two konsumenckie). 

Co prawda, udaje się nie dla wszystkich, dla większości jednak 
– na pewno. Prawnicy podają 5 powodów, dla których warto wy-
brać upadłość osoby fizycznej. 

Powód 1 – umorzenie długów po zakończeniu procesu
kwestia upadłości osoby fizycznej dotyczy nie tylko tych, którzy 

niefortunnie pożyczyli na początku kryzysu gospodarczego i nie są 
w stanie wykonywać zobowiązań z powodu niezdolności do oceny 
ryzyka, ale również ci, którzy się stykają z możliwością bycia za-
dłużonym – kierownicy, którzy poręczyli za zobowiązania spółki, 
inwestorzy, akcjonariusze spółek, kierownicy, którzy uznani zostali 
za odpowiedzialnych za wyrządzenie szkody spółce i in. Długi są 
duże, jednak dalej się chce żyć i pracować, dlatego upadłość osoby 
fizycznej jest jedynym wyjściem, gdy spłacenie długów staje się po 
prostu nierealne (np. przy wynagrodzeniu 3 000 euro „na rękę” w 
żadnym wypadku nie uda się zwrócić długu w wysokości 10 mln 
euro, a kwota, którą udałoby się zwrócić za całe życie, niewiele by 
znaczyła). Po zakończeniu procesu bankructwa, jeżeli przestrze-
gany był zatwierdzony plan przywrócenia zdolności płatniczej, 
niespłacone długi są umarzane. Należy podkreślić, że umarzane są 
nie wszystkie długi – jeżeli macie Państwo do zapłacenia grzywny 
na rzecz państwa, czy zadłużenie w płaceniu alimentów na dzieci, 
upadłość osoby fizycznej w tym nie pomoże. 

Powód 2 – zamyka się „koło pożyczkowe”                      
Nierzadko się zdarza, że dla spłacenia jednej pożyczki zacią-

gamy drugą. Wkręcamy się w „koło pożyczkowe”, które rzadko 
kiedy samo się zamyka. Niezmiernie ważne jest więc zdanie sobie 
sprawy z tego, że szybkie pożyczki – to nie wyjście w pokrywaniu 
poprzednich pożyczek. À propos, ukształtowała się już praktyka 
sądowa, że wielokrotne zaciąganie szybkich pożyczek nie jest pod-
stawą do niewszczynania postępowania upadłości osoby fizycznej, 
nie wszyscy bowiem, którzy zaciągają pożyczki, zdają sprawę ze 
skutków takich działań i będąc w rozpaczy z powodu długów nie 
doceniają wszystkich warunków zaciągania pożyczki i w taki spo-
sób wkręcają się w „koło pożyczkowe”. Jednym ze sposobów na 
powstrzymanie obrotów tego „koła” jest upadłość osoby fizycznej.  

Cdn.

Zapytaj, 
nie zbłądzisz!

Porady prawne

W stolicy 2 lutego 2023 r. o godz. 10.00 
w dużej sali samorządu odbędzie się 

 POSIEDZENIE RADY 
SAMORZĄDU REJONU WILEŃSKIEGO
Posiedzenie można obserwować na: https://youtu.be/M2TWtxjENq4

Maria Rekść, mer  Samorządu Rejonu Wileńskiego 
(S-3336)

V „Można odejść na zawsze, by stale być blisko...”
Ks. Jan Twardowski

Podzielamy ból utraty i łączymy się w smutku i żalu z Jeleną 
POłUJAŃSKĄ, p.o. dyrektora Gimnazjum im. św. Kazimierza 
w Miednikach, z powodu śmierci ukochanego Ojca. 
Wieczny odpoczynek racz Mu dać, Panie…

W imieniu Samorządu Rejonu Wileńskiego 
mer Maria RekśćStronę przygotowano na podstawie: vilnius.lt

 W Samorządzie m. Wilna 
zaprezentowano jubileuszowy 
program obchodów 700. uro-
dzin stolicy. Trwające od 2021 
roku obchody jubileuszu ozna-
kowane są mnóstwem interesu-
jących imprez, jednak program 
2023 roku będzie jeszcze bar-
dziej wyrazisty. W przygotowa-
niach do obchodów solidnego 
jubileuszu uczestniczy ponad 
100 partnerów, a na mieszkań-
ców miasta i gości stolicy czeka 
szeroki wybór przedsięwzięć i 
różnego rodzaju atrakcji. 

Inga Romanovskienė, kierow-
niczka Agencji Rozwoju turystyki 
i Biznesu „Go Vilnius”, odpowie-
dzialnej za organizację obchodów 
jubileuszowych podkreśla, że in-
tensywne przygotowania do ob-
chodów urodzin stolicy trwają 
od 2021 roku, a wszystkie dzia-
łania w ramach programu obcho-
dów jubileuszowych powstawały 
na zasadzie partnerstwa. Obcho-
dy 700. urodzin Wilna otrzymały 
status rocznic odbywających się 
pod patronatem UNeSCO. Jubi-
leuszowy program i jego komu-
nikację łączy przesłanie: „Wilno: 
700 lat młode”. 

Do Wilna przybędą mero-
wie, liderzy i eksperci miast eu-
ropejskich – stołeczny samorząd 
wespół z „eurocities” organizu-
je międzynarodową konferen-
cję „Champion Cities Summit 
2023: Champions think Bold”. 
„eurocities” – to sieć ponad 200 
miast w 38 krajach. Na konferen-
cję przybędzie również prezes tej 

organizacji Dario Nardella. Mero-
wie miast z europy spotkają się 
w Wilnie 24 stycznia 2023 roku, 
Zorganizowane w przededniu 
700. urodzin Wilna w Litewskiej 
Filharmonii Narodowej spotkanie 
stanie się platformą do wymiany 
doświadczeń i dobrych praktyk 
oraz pomysłów dotyczących roz-
woju miasta, nawiązywania ko-
rzystnych więzi partnerskich. 

Jako najważniejsze w obcho-
dach jubileuszowych wybrane 
zostały dwa dni – 25 stycznia, 
gdy przed 700 laty Wilno po raz 
pierwszy zostało wymienione w 
dokumentach historycznych i 25 
lipca, gdy obchodzony jest Dzień 
św. krzysztofa – patrona Wilna. 

Impreza pt. „Portal czasu. 
Wilno: 700 lat młode” 25 stycznia 
zainauguruje na pl. katedralnym 
jubileuszowy Wileński Festiwal 
Świateł i stanie się głównym ak-
centem styczniowych obchodów. 
Imprezę tę będą mogli oglądać nie 
tylko wilnianie i goście miasta, 
będzie bowiem transmitowana 
przez publicznego nadawcę LRt. 
Jednak prezent w postaci instala-
cji świetlnych dla mieszkańców 
i gości stolicy nie będzie jedyny. 

Wilno przygotowało również inne 
imponujące imprezy urodzinowe i 
niespodzianki, które będą cieszy-
ły przez cały styczeń: wystawy, 
koncerty, prezentacje sztuk sce-
nicznych i filmowych. 

Natomiast 25 lipca w ramach 
obchodów Dnia Św. krzysztofa – 
patrona Wilna – stolica zaprosi do 
świętowania jej urodzin podczas 
festiwalu „Młody jak Wilno”.  W 
parku Zakret odbędzie się bez-
płatny koncert muzyki klasycz-
nej i popularnej, w którym we-
zmą udział dobrze znani litewscy 
wykonawcy i zaproszeni goście z 
zagranicy. W 2022 roku festiwal 
odbył się po raz pierwszy. Obej-
rzało go około 45 000 widzów. 

Jak podkreśla Romanovskienė, 
jednym z najbardziej wyrazistych 
i ważnych akcentów jubileuszo-
wego programu stanie się 7 zwy-
cięskich projektów wyłonionych 
w konkursie, którego celem było 
nietradycyjne spojrzenie na hi-
storię i dzień dzisiejszy Wilna. 
Oprócz tego, bieżący rok został 
ogłoszony Rokiem Stolicy Litwy 
Wilna i Listów Giedymina, tak 
więc obchody jubileuszowe będą 
miały znaczenie narodowe.   

Na transformowanym te-
rytorium stołecznej dzielnicy 
Wilcza Łapa, na którym budo-
wane są nowe kwartały, bloki 
mieszkalne i centra biznesowe, 
budowana jest też nowa in-
frastruktura. W budynku by-
łego żłobka-przedszkola przy 
al. Savanorių 55 urządzone zo-
staną pomieszczenia nowej filii 
szkoły specjalnej-centrum wie-
lofunkcyjnego „Vilties”.

Będzie to nowoczesna filia 
działającej od ponad 30 lat pla-
cówki. Po rekonstrukcji budynek 
się zmieni zarówno od strony ze-
wnętrznej, jak też wewnętrznej– 
pomieszczenia urządzone zostaną 
według obowiązujących placów-
ki takiego typu współczesnych 
standardów. Do nowego centrum 
dziennego pobytu osób niepełno-
sprawnych będzie mogło uczęsz-
czać 20 podopiecznych. Obec-
nie według programów edukacji 
przedszkolnej oraz ogólnokształ-
cącej w szkole specjalnej-centrum 

wielofunkcyjnym „Vilties” uczy 
się prawie 90 dzieci, kolejne 17 
uczestniczy w programach cen-
trum dziennego pobytu. 

Odpowiedzialna za realizację 
projektu spółka „Vilniaus vystymo 
kompanija” ogłosiła przetarg na 
zakup prac. Zgodnie z zatwierdzo-
nym w ubiegłym roku projektem 
poszerzone zostanie pierwsze pię-
tro, urządzone zostaną dwie klasy, 
pomieszczenia do odpoczynku i 
zajęć oraz nowoczesna winda do-
stosowana do potrzeb osób specjal-

nej troski. Planowana jest budowa 
drugiego piętra, gdzie dzieci będą 
mogły odpoczywać i brać udział 
w zajęciach terapeutycznych i roz-
woju artystycznego. 

Po rekonstrukcji powierzchnia 
budynku zostanie poszerzona do 
ponad 300 m 2 – urządzone zo-
staną osobne gabinety pracownika 
socjalnego i logopedy, pomiesz-
czenia dla administracji i orga-
nizowania imprez szkolnych. W 
centrum będzie pracowało 15 pe-
dagogów i specjalistów. 

700. urodziny stolica powita z przytupem 

nowe centrum dziennego pobytu 
osób niepełnosprawnych

Gratulujemy pięknego jubileuszu gł. specjali-
stce wydziału ogólnego Ewie IvanauskIenė 
i życzymy, aby każdy dzień życia był pogodny i 
pożyteczny, a wewnątrz nieustannie płonęło 
uczucie wiodące do poszukiwań i odkryć.

administracja samorządu 
Rejonu Wileńskiego
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Kalendarz 
codzienny 

Czwartek, 12 stycznia
Słońce: wsch. – 8.36, zach. – 16.18
Długość dnia – 7 godz. 42 min.
Arkadiusza, Benedykta, Bernarda, 
Małgorzaty, Marcina, Tatiany

Piątek, 13 stycznia
Dzień Obrońców Wolności Litwy
Słońce: wsch. – 8.35, zach. – 16.20
Długość dnia – 7 godz. 45 min.
Bogumiła, Edyty, Hilarego, Leon-
cjusza, Remigiusza, Weroniki 

Sobota, 14 stycznia
Prawosławny „stary” Nowy Rok
Słońce: wsch. – 8.34, zach. – 16.21
Długość dnia – 7 godz. 47 min.
Feliksa, Niny, Odoryka, Rajnera

12 STyCZNIA
1673 – w Amsterdamie po 

raz pierwszy zostały użyte węże 
strażackie do gaszenia pożaru.

1923 – urodziła się w Piotrkowie 
trybunalskim Alice Miller, polsko- 
szwajcarska psycholożka  i filozof-
ka pochodzenia żydowskiego (Dra-
mat udanego dziecka) (zm. 2010). 

1933 – urodziła się Liliana 
Cavani, włoska reżyserka i scenar-
zystka (Nocny portier, Franciszek).

13 STyCZNIA
1943 – urodził się w Ucianie 

Benediktas Juodka, litewski bio-
chemik, profesor, w l. 2001-2012 
rektor Uniwersytetu Wileńskiego, 
akademik.

14 STyCZNIA
1943 – urodził się Ralph Marvin 

Steinman, kanadyjski immunolog 
i cytolog, laureat Nagrody Nobla 
z 2011 za odkrycie komórki den-
drytycznej i jej roli w odporności 
nabytej (zm. 2011). 

– rozpoczęła się aliancka kon-
ferencja w Casablance – mająca na 
celu zaplanowanie strategii wojny 
w europie; trwała do 24 I.

15 STyCZNIA
1873 – urodził się Władysław te-

odor Benda, malarz, ilustrator i pro-
jektant, wykonywał ilustracje dla 
znanych magazynów (zm. 1948). 
w 1899 wyemigrował do USA.

1923 – do Okręgu kłajpedy w 
celu „pomocy umęczonym roda-
kom” wkroczyło wojsko litews-
kie, po krótkiej wymianie strzałów 
kłajpeda została zajęta.

1943 – został oddany do użytku 
Pentagon (Pięciokąt), siedziba De-
partamentu Obrony USA.

2013 – zmarł Nagisa Ōshima, 

japoński reżyser „nowej fali” (Im-
perium zmysłów, Tabu) (ur. 1932).

16 STyCZNIA
1593 – król Zygmunt III Waza 

zwołał pospolite ruszenie we wschod-
nich województwach dla zdławienia 
kozackiego powstania (pierwsze-
go) hetmana k.kosińskiego.

1973 – urodził się w San Paulo 
(Brazylia) książę Paweł Franciszek 
Roman Sanguszko, ostatni z męskiej 
linii przedstawiciel rodu Giedyminow-
iczów; gałąź zapoczątkował w XV w. 
książę Sanguszko, wnuk Olgierda. 

– stacja NBC wyemitowała ostatni 
odcinek serialu Bonanza (od 1959).

17 STyCZNIA
1723 – ukazała się pierwsza 

konstytucja masońska (The Con-
stitutions of the Free-masons) opra-
cowana przez Jamesa Andersona. 

1773 – urodzi ł  s ię  Józef 
Su łkowsk i ,  pu łkownik ,  od 
1 7 9 6  a d i u t a n t  N a p o l e o -
na  Bonapa r t e  ( zm.  1798 ) .

– angielski żeglarz James Cook 
(HMS Resolution) jako pierwszy 
w świecie przepłynął koło podbie-
gunowe na półkuli południowej.

1943 – zmarł w Wilnie Bronisław 
krzyżanowski, wicemarszałek 
Sejmu Wileńskiego, poseł i sena-
tor RP (ur. 1876). Pochowany na 
Cmentarzu Bernardyńskim. 

18 STyCZNIA
1723 – zmarł bp wileński Ma-

ciej Józef Ancuta, senator, referen-
darz wielki litewski, kolekcjoner 
cennych książek (ur. 1662). Po-
chowany w katedrze.

1943 – oddział Jana Piwnika 
„Ponurego” rozbił niemieckie 
więzienie w Pińsku (ob. Białoruś).

Wł. P.

Niedziela, 15 stycznia
Dzień Okręgu Kłajpedy

Słońce: wsch. – 8.33, zach. – 16.23
Długość dnia – 7 godz. 50 min.
Arnolda, Dąbrówki, Franciszka, 
Idy, Makarego, Pawła, Piotra
Poniedziałek, 16 stycznia
Słońce: wsch. – 8.32, zach. – 16.25
Długość dnia – 7 godz. 53 min.
Berarda, Marcelego, Włodzimierza

Wtorek, 17 stycznia
Słońce: wsch. – 8.31, zach. – 16.27
Długość dnia – 7 godz. 56 min.
Antoniego, Mariana, Rościsława

Środa, 18 stycznia
Słońce: wsch. – 8.29, zach. – 16.28
Długość dnia – 7 godz. 59 min.
Małgorzaty, Marty, Piotra, Pryski, 
Reginy, Zuzanny

Z pomocą lidaru udało się do-
kładnie zbadać obszar w Gwate-
mali, na którym 3-2 tys. lat temu 
rozkwitała potężna cywilizacja 
Majów. Jak się okazuje, potrafiła 
ona zarządzać dużym skupiskiem 
ludności i dbać o skomplikowaną 
infrastrukturę.

W samej niecce naukowcy 
zidentyfikowali 775 stanowisk 
archeologicznych i dodatkowe 
189 na otaczających ją krasowych 
wzniesieniach. każde z tych sta-
nowisk oznacza jakieś elementy 
architektury – pojedyczne lub sta-
nowiące grupę. W sumie naukowcy 
połączyli je aż w 417 różnych 
ośrodków: metropolii, miast i osad. 

Cywilizacja Majów w Gwatemali

Śmiech na zdrowie

Funkcjonowanie tak bogatego 
organizmu państwowego możliwe 
było dzięki sprawnej komunikacji. 
Zapewniała ją skomplikowana sieć 
dróg zwanych sacbeób. tak określa 
się wzmocnione drogi budowane 
na groblach. Na badanym terenie 
Niecki Milador-Calakmur miały 
one aż 177 km długości. 

Naukowcy użyli lidaru, czyli 
połączenia lasera z teleskopem. 
Pozwala przeskanować teren z wy-
sokości i zbadać, co znajduje się pod 
nieraz gęstą warstwą roślinności. A 
dzięki temu wyszukiwać niewidocz-
ne stanowiska i obiekty archeolo-
giczne. Szczególnie sprawdza się w 
bujnych lasach deszczowych.

Nauczyciel pyta się Jasia: 
– Jakie kwiaty najbardziej 

lubisz? 
– Róże. 
– Chodź proszę, napisz to na 

tablicy. 
– Maki, jednak wolę maki – 

mówi Jasio.

   
katechetka pyta się Jasia: 
– Jasiu, kiedy Adam i ewa byli 

w raju? 
– Jesienią. 
– A dlaczego akurat jesienią? – 

pyta zdziwiona katechetka. 
– Bo wtedy dojrzewają jabłka.

   
– tatusiu, czy Ocean Spokojny 

zawsze jest spokojny? 
–  Co za głupie  pytanie? 

Czy nie możesz pytać się o coś 
mądrzejszego? 

– Mogę. kiedy umarło Morze 
Martwe?

   
Pani na lekcji języka polskiego 

pyta Jasia: 
– Jasiu podaj dwa zaimki os-

obowe. 
– kto? Ja? 
– Bardzo dobrze, siadaj.

   
Jasiu mówi do taty: 
– tato pójdziemy do cyrku? 
– Nie mam czasu – mówi tata 

czytając gazetę. 
– Obiecałeś – wiesz, podobno 

pokazują tam fajny numer jak naga 
kobieta jeździ na tygrysie. 

– W sumie można iść, tata 
dawno tygrysa nie widział...

   
Pani w przedszkolu rozdała dzie-

ciom rysunek kaczki z parasolem 
do pokolorowania. Zbierając prace 
zauważyła, że Jasiu pomalował 
kaczkę na czerwono. 

– Jasiu – spytała – ile razy w 
życiu widziałeś czerwoną kaczkę? 

– tyle samo razy, co kaczkę z 
parasolem.

   
Najlepszym dowodem na to, że 

w kosmosie istnieje inteligencja, 
jest to, że się z nami nie kontaktują.

   
Poniedziałek, siódma rano. 

W tramwaju ścisk. Nagle wśród 
stłoczonych ludzi ktoś woła: 

– Czy jest tu lekarz?! 
– Jestem! – krzyczy pasażer 

z daleka i przyciska się przez 
tłum. Gdy lekarz dochodzi do 
wołającego, ten pyta: 

– Choroba gardła na 6 liter?

   
– Doktorze, czy może mi Pan 

przepisać coś na ręce? Cały czas 
się trzęsą. 

– Czy dużo Pan pije? 
– Nie. Więcej rozlewam...

   
Na uroczystym przyjęciu kubal 

już trzeci raz wraca z bufetu z 
pełnym talerzem. Żona w końcu 
nie wytrzymała:

– Nie wstyd ci?! Co ludzie sobie 
o tobie pomyślą? 

– Nic, mówię im, że to dla 
ciebie.

   
Żona do męża: 
– Jak wygrasz w lotto, to od razu 

robię sobie naciąganie zmarszczek 
i botoks. Co ty na to? 

– A co byś powiedziała, gdybym 
za tę kasę zrobił tuning naszego 
tico? 

– No co ty? Po co będziesz 
ładował kasę w starego grata, jak 
możesz mieć nówkę sztukę? 

– Cieszę się, że mnie rozumiesz.

   
Wpada do sklepu maniak seksu-

alny z bronią w ręku: 
– Stać. Nie ruszać się! Zaraz 

kogoś tu zgwałcę. ty! Dziewczyna 
w niebieskim. Jak masz na imię? 

– Zosia... proszę, nie gwałć mnie! 
– Zosia. Zosia. Masz szczęście. 

Moja mama też ma na imię Zosia. 
Nie zgwałcę cię. ty! Gościu tam w 
rogu! Jak masz na imię? 

– Zenon. Ale dla przyjaciół 
Zofia.
   

Facet w salonie optycznym: 
– Poproszę okulary. 
– Do czego? 
– Do widzenia. 
– Do widzenia.

Pokonał w sobie 
imperium

Zapewne większość Rosjan 
kojarzy „Lutego” – jednego z głów-
nych bohaterów filmu „9 kompa-
nia”. W jego rolę wcielił się znany 
rosyjski aktor Artur Smolianinow 
(39 lat). Zagrał sierotę, który naj-
pierw posmakował życia na ulicy, 
a później trafił na wojnę w Afga-
nistanie do jednej kompanii m.in. 
z Ukraińcem, Buriatem, Czecze-
nem. Jedyny przeżył po nierównej 
walce z mudżahedinami. to jeden 
z najbardziej rozpoznawalnych na 
świecie i najważniejszych filmów, 
wyprodukowanych w Rosji po 
upadku ZSRR. Film spodobał się 
Władimirowi Putinowi, który po 

premierze w 2005 r. spotykał się 
z reżyserem Fiodorem Bondar-
czukiem i aktorami. Był wówczas 
na spotkaniu i Smolianinow. Od 
kilku dni dla władz w Moskwie jest 
już jednym z głównych „wrogów 
ojczyzny”. 

– Gdybym poszedł na tę wojnę, 
to tylko po stronie Ukrainy – ogłosił 
w wywiadzie, którego udzielił nie-
zależnemu dziennikarzowi kiryło-
wi Martynowowi („Nowaja Gazeta 
europa”). – Masz dwóch braci. 
Jesteś trzecim bratem. Jeden z braci 
zaatakował drugiego brata. Bę-
dziesz bronił swojego brata? tak, 
oczywiście – tłumaczył. Stwierdził 
też, że nie interesuje go dalszy los 
Rosji. – Mówiąc szczerze, mam 
gdzieś to w jakiej postaci pozosta-
nie Rosja. Rozpadnie się czy się 
nie rozpadnie. Przekształci się w 
republikę uralską, piermienską czy 
chakaską. A może pozostanie tylko 
Żydowski Obwód Autonomiczny, a 
reszta przekształci się w promienio-
twórczy popiół – stwierdził. 

Wyjechał z Rosji do Łotwy na 
początku rosyjskiej inwazji i potępił 
wojnę, został wyrzucony ze wszyst-
kich projektów filmowych, w 
których uczestniczył. „Pokonałem 
w sobie imperium i zrozumiałem, 
że świat jest większy od Moskwy 
i Federacji Rosyjskiej” – mówił. 

Wypowiedzi Smolianinowa 
wywołały w Rosji burzę. Szef 
komitetu Śledczego Aleksander 
Bastrykin polecił wszcząć po-
stępowanie karne wobec aktora 
z powodu licznych wypowiedzi 
„skierowanych przeciwko Rosji”.


